
Zondag 11 juli 1915 – enige editie 

Wederopbouw – III - Brussel, 3 juli (KVdW). 

Het vraagstuk van de wederopbouw der ten dele of geheel vernielde 
steden - Dinant, Andenne, Leuven, Lier, Aarschot, Dendermonde, 
Diksmuide -, kan belangwekkender heten dan dat van het 
restaureren der gebouwen die er de historische betekenis van 
aangeven. Inderdaad, een stad ontleent haar eigen esthetisch 
karakter, weerspiegeling van haar ethisch wezen, meer nog aan het 
geheel complex van aanleg en opbouw, dan aan de onderscheiden 
eenheden van haar monumenten, hoe representatief deze laatste 
ook wezen mogen. Waar nu hele wijken door de oorlog weggemaaid 
zijn en dienen heropgebouwd, beseft gij het belang daarvan, met het 
oog vooral op stadsgeheel en op traditie. 

Hoe zij ook in opvatting mogen verschillen, zijn al de architecten het 
erover eens, dat, bij wederopbouw, rekening moet worden 
gehouden met de jongste eisen der hygiëne en der openbare wegen. 
Men is de noodwendigheid gaan inzien van beplantingen: in de 
nieuwgebouwde Belgische steden van morgen zullen veel bomen, zal 
veel groen zijn. Bij het gemakkelijk verkeer langs ruime openbare 
wegen zal gezorgd worden voor rustige woningen, liefst midden in 
tuinen. Bij het ontwerpen van de gehele stads- of wijkenaanleg, 
waarbij men zich de jongste werken over Town Planning of Städtebau 
zal herinneren, zal men het vraagstuk der arbeiderswoningen niet uit 
het oog verliezen. Over alle deze punten, is men het, zoals ik zegde, 
vrij eens, althans in beginsel. Daar ligt dan ook de knoop niet van het 
probleem. Hij ligt in het behoud van wat ik noemen zou het 
geestelijke wezen der stad. 

Laat ik beginnen met te erkennen, dat men het weer in principe zo 
goed als eens is waar het gaat om het behoud van het eigen karakter 



van iedere plaats, en de inschakeling van dat bijzonder karakter in 
het algemene van de streek. Er is, onbetwistbaar, een architectuur 
der Maasvallei, waar men onbewust aan vasthoudt, zo in het Waalse 
Namen als in het Vlaamse Maaseik. Sommige gebouwen van het 
Waalse Doornik bewijzen ten overvloede de handelsbetrekkingen die 
sedert de middeleeuwen, en in de middeleeuwen vooral, bestonden 
tussen deze stad en het Vlaamse Gent. Het eigenaardige van 
sommige stadjes, gelegen even over de taalgrens, en die volkomen 
Waals zijn - ik denk hier meer bepaald aan Ath -, ligt hierin, dat de 
Vlaamse invloed er architectonisch zeer duidelijk naleeft, maar dat er 
sommige gebouwen dan weer wijzen op de - kerkelijke of burgerlijke 
- macht, die een grotere Waalse stad, Bergen bv., er eens bezat. Ge 
beseft wat zulke toestand betekent, niet alleen in esthetisch en 
ethisch, maar ook in geschiedkundig opzicht. Dit zijn redenen, meer 
dan goed genoeg om er over te waken, dat de wederopbouw daar, 
althans naar de geest, geen verandering in brengen zou. Men lijkt dan 
ook zo goed als eensgezind over de vraag: behoud van plaatselijke en 
regionale traditie. Of dit regionale nu berust op ligging langs een 
stroom of een weg, ofwel steunt op meer geestelijke of economische 
gronden. 

Het antwoord geven op die vraag is echter niet zo gemakkelijk. Voor 
de enen, - en zij zijn niet weinig talrijk, en zij hebben de best tastbare 
argumenten -, is traditie synoniem van verleden. Wat wij van de 
bouwkundige traditie van een volk weten, zo zeggen zij, het is 
hetgeen wij van die traditie zien. Willen wij dus in de lijn van die 
traditie blijven, dan moeten wij bouwen naar het uitzicht van de 
gebouwen die het verleden ons heeft nagelaten. Natuurlijk zullen wij 
binnenshuis zorgen, dat alle voorschriften der gezondheidsleer 
worden nageleefd. En wij zullen er ons zelfs niet tegen verzetten dat 
de straten breder aangelegd worden, dat er squares en plantsoenen 
talrijk voorkomen. Wij hebben ook niets tegen Garden Cities. Maar 



wij houden vooral het oog op het uiterlijke van onze huizen. Wij 
hebben voorbeelden genoeg, om niet voor eentonigheid te hoeven 
vrezen. Van houten puntgeveltjes uit de vroege middeleeuwen tot de 
weidse gebouwen van het Empiretijdvak: zie toch wat al moois ons 
op eigen bodem, als getuigenis dus van eigen leven, ter navolging 
wordt geboden! - Er zijn er die zelfs verder gaan: Paul Saintenoy, 
architect van de koning, schrijft: “Dinant, si adorablement placée 
dans un site admirable, devrait renaître en ville wallonne, en musée 
de construction d'autrefois. - Louvain, vieille ville du moyen-âge 
intellectuel, centre d'études savantes, doit renaître dans un cadre 
monumental flamand brabançon, digne des Layens, des 
Wagemakere et des Keldermans.” En al deze heren, die men de 
archaïsanten kan noemen, schijnen tot het besluit te komen dat men 
eindelijk de gehele 19e eeuw, die stijlloos is, zal kunnen vergeten, dat 
men ze zal moeten doen vergeten, om weer de traditie bij het einde 
der 18e eeuw aan te knopen. 

Heel mooi, antwoorden hierop de modernen. Wij bezitten vanaf de 
13e eeuw tot de Empireperiode inderdaad een aantal voorbeelden, 
die het bezien, en zelfs het bewonderen waard zijn. Wij nemen zelfs, 
als u, aan, dat dit of geen “hotel” in Louis XVI-stijl, zoals er talrijke zijn 
in onze Vlaamse steden, lang niet kwaad doet, afgezien van zijn eigen 
en soms zeer grote schoonheid, naast dit of geen stoer gebouw van 
de 15e eeuw, al is het tweede van karakter nationaal en het eerste zo 
goed als onverwerkt Frans, dus antinationaal, import. Wij gaan 
verder: wij zien, neen, wij voelen evenals u de eenheid die al die 
gebouwen onderling verbindt, hoe onderscheiden zij in stijl mogen 
wezen, hoe meer of minder groot hun betekenis als oorspronkelijk 
inlands monument ook is. Waarom? Omdat die verbindende eenheid 
is: het leven. Het leven, bewerkt, bemachtigd door het plaatselijk 
karakter, door de stedelijke of regionale personaliteit. Maar daarom 
juist willen wij van uw archaïseren niet weten. Het leven, dat op een 



gegeven ogenblik ophoudt, is geen leven meer: men noemt dat de 
dood. - Natuurlijk heeft men het recht, liever achteruit dan vooruit te 
zien; maar wie naar achteren kijkt terwijl hij naar voren moet lopen, 
zal onvermijdelijk vallen ... Neen, de traditie, zij is niet een 
verzameling voorbeelden uit onderscheiden tijdvakken, niet meer 
dan geleerdheid een collectie steekkaarten zou zijn. Traditie: het zijn 
de, soms onbewust ondergane, grondeigenschappen van een volk, 
van een ras, van een streek, en die, als wij wel degelijk levend zijn, 
ons naar de toekomst stuwen; als wij wel degelijk gezond zijn, ons 
onvermijdelijk stuwen naar de toekomst waar de traditie in 
uitbloeien zal ten minste even sterk, schoon en oorspronkelijk als in 
de grote tijden van Gotiek en Renaissance. 

Zeker, wij geven het toe: er zijn algemene karaktertrekken, die dieper 
en sprekender zijn naar sterker en inniger het volkskarakter is in die 
stad; die karaktertrekken dienen behouden te worden, zo zuiver en 
zo volledig mogelijk. En waar de wetenschappelijke logica, waar de 
“eerlijkheid” van het moderne gebouw ze vervangen zouden, ze te 
niet kwamen doen, dan dient, ten koste misschien van die eerlijkheid, 
desnoods een vergelijk gevonden. Al zal dit voor een architect, die 
werkelijk tot zijn ras behoort, met zijn ras meevoelt, niet nodig zijn. 
Anderdeels zult gij toegeven, dat gij niet in François 1e stijl bouwt, 
zonder ruime concessies aan het moderne leven te moeten doen. 
Zodat gij fataal tot bastaardij, althans tot verbastering moet komen, 
zelfs waar gij alleen nog uiterlijk “in stijl” bouwt. Want wie zou in een 
modern huis, nog willen weten van de kleine raampjes, bv. der 15e 
eeuw? Neen ge vergist u, als ge meent dat de toekomst het uitzicht 
van het verleden zal hebben: laat de tijd, laat het leven, laat zelfs de 
traditie kalm begaan: zij zullen de bouwformule van de toekomst wel 
vast weten te leggen! 

Ziedaar de twee pleidooien naast mekaar: weer zal ik maar geen 
partij kiezen. 



Waar echter het tot in uiterste consequenties gedreven archaïseren 
toe leidt: tot expositienamaak, tot begoochelende evocatie veel 
meer dan tot levende werkelijkheid. Reeds hoorde ik een zeer 
bekend bouwmeester ex cathedra verklaren: “Eindelijk zullen wij de 
Statiestraat te Leuven kunnen oriënteren op het Stadhuis, dat geheel 
ontmanteld zal worden; die Statiestraat herbouwen wij in de stijl van 
het Stadhuis. Zo krijgen wij een prachtig bouwkundig “ensemble”. 
Diezelfde dag vertelde mij een vriend, die, nota bene, geen artiest, 
geen pittoreske hoekjesspeurder wil zijn: “Ik kom van Leuven terug. 
Wat ziet dat Stadhuis, nu het daar mooi alleen staat, er kleintjes, 
popperig, juwelerig uit: net een relikwieschrijn. En hoe goed ziet 
men, dat men het naar waarde niet schatten kan, dan als het half 
verdoken zit in een heel huizencomplex, waar men het als het ware 
moet gaan zoeken, waaruit men het ontdekken moet!” - Ander geval: 
Diksmuide was een oud, aanminnig stadje, dat inderdaad de lieflijke 
weelderigheid van de streek, waar het het centrum van uitmaakt, 
opmerkelijk juist weergaf. Nu is, heet het - en het zal helaas wel waar 
zijn - het stadje totaal vernield, met de grond gelijk gemaakt. Zal men 
het heropbouwen geheel gelijk het vóór den oorlog geweest is? Het 
ware komedie spelen met het leven, waarbij het argument der 
traditie waarlijk wansmakelijk klinken zou. Neen, de logica eist hier 
wederopbouw, die rekening houden zal met de ligging van het 
Diksmuide der toekomst, en waar de - trouwens betrekkelijk zeer 
eenvoudige - geest van die streek uit spreken zou. En, mits goed 
bestudeerd door een gevoelig architect, die de materialen aan de 
streek eigen gebruiken zal, en denken meer aan bestemming dan aan 
pronkerig uitzicht der gebouwen, zal een ensemble kunnen worden 
verwezenlijkt, dat evenzeer aan de eisen der traditie zal 
beantwoorden als het verwoeste Diksmuide van gisteren, en even 
liefelijk zal zijn; hoe node wij er veel uit het verleden, het 
betekenisvolle verleden (en ik denk hier met weemoed aan het 



Begijnhof) in missen zullen ... gelijk wij na de oorlog vele vrienden 
zullen moeten missen ... 

Daar, en niet elders, zou, onzes inziens, de oplossing van het 
probleem van de wederopbouw liggen: in het navoelen, met het oog 
op de noodwendige en onontkoombare evolutie gericht, van heel de 
traditie, in haar hoofdkenmerken. - Indien wij nu juist niet leefden in 
zo'n anarchistische tijd. 

Want daar ligt het struikelblok voor het heropbouwen in meer 
moderne richting: de traditie ligt voor velen gebroken. Terwijl men 
niet hopen kan, dat de herwonnen wereldvrede ons een nieuwe 
bouwstijl zal opleggen, zoeken wij rondom ons naar architecten, die 
geen archaïsanten zouden zijn, en ons, in hun werk van thans, een 
beeld bieden van wat het België van morgen wezen zal, het België 
waar de overlevering, het nationale karakter in zijn geledingen en 
verschijnselen sterker zal moeten spreken dan gisteren nog het geval 
was. En ik beken het: vele namen zou ik niet kunnen noemen. Al geef 
ik gretig toe, niet al de bouwmeesters van mijn land te kennen. 

Ik geloof dan ook, dat de hoedanigheid van de wederopbouw zal 
afhangen van goed begrepen samenwerken. 

Hierover meer in mijn volgende brief. 

Parijs, 10 juli. Avondcommuniqué: 

De Belgen hebben een aanval van de Duitsers op de rechteroever van 
de IJzer afgeslagen. 

De krijgsverrichtingen hebben zich elders in hoofdzaak tot 
geschutgevechten beperkt. 

Het Belgische Rode Kruis. 



De Rode Kruisgedelegeerde van de gouverneur-generaal in België 
heeft onlangs aan de ondercomités van het Rode Kruis de volgende 
brief verzonden: 

“De algemene ellende maakt de stichting van een grote organisatie 
nodig, met vertakkingen in alle landen en bekend met de noden der 
verschillende streken. 

Een dergelijke organisatie kan slechts met succes haar taak volvoeren 
indien zij samenwerkt met de Duitse autoriteiten. Dat is ook de wens 
van zijne excellentie de gouverneur-generaal. 

Artikel I van de statuten van het Rode Kruis legt het de verplichting 
op, alle slachtoffers van de oorlog te hulp te komen. Dit artikel kent 
geen onderscheid tussen militaire en burgerlijke slachtoffers van de 
krijg. Hetzelfde artikel erkent, dat het Rode Kruis, ook in vredestijd, 
de middelen waarover het te beschikken heeft, aanwenden moet om 
slachtoffers van een ramp hulp te bieden en om andere gelijksoortige 
verenigingen de vervulling van hun taak te vergemakkelijken. De 
internationale conferenties te Wenen, Sint Petersburg en Londen 
hebben bovendien bevestigd, dat het Rode Kruis in die zin behoort te 
handelen. 

Men kan het grootste gedeelte van België op het ogenblik 
beschouwen als levend in vredestijd; en de werkzaamheid van het 
Rode Kruis in België is dientengevolge beperkter geworden. Dus 
heeft de vereniging thans de plicht ook te werken in het belang van 
dat gedeelte der bevolking, dat door de oorlog zwaar beproefd is. 

Het is met die bedoeling, dat zijne excellentie de gouverneur-
generaal in België mij bij het Belgische Rode Kruis gedelegeerd heeft, 
en dat ik, nu sedert meer dan twee maanden zitting heb in de 
vergaderingen van het hoofdcomité. 



Oorspronkelijk verklaarde het hoofdcomité zich onmiddellijk bereid, 
al het mogelijke te doen in het belang der noodlijdende klassen, doch 
weldra bleek het, dat de middelen geenszins toereikend waren. 

De slechte economische toestand en de heersende werkloosheid 
hebben een groot gedeelte van de vrouwelijke bevolking in armoede 
doen vervallen, gebrek doen lijden. Om aan die treurige toestanden 
een einde te maken, heeft zich op mijn initiatief een damescomité 
gevormd getiteld: “Hulp en bescherming voor de vrouw en het 
werk”. Eveneens op mijn initiatief had men reeds 100.000 frank 
bijeengebracht. Intussen, om met vrucht te kunnen werken, moest 
dit comité zich in verbinding stellen met een grote organisatie, die 
vertegenwoordigers in het gehele land bezit, dus tot het Belgische 
Rode Kruis. 

Alle pogingen in die geest aangewend, hebben schipbreuk geleden. 
Het hoofdcomité namelijk weigerde het nieuwe comité te erkennen, 
zich beroepende op een enghartige interpretatie van de statuten van 
het Rode Kruis. 

Wanneer men rekening houdt met de toestand der 
hulpbehoevenden, de juridische zijde van het geval beschouwt en 
zich de aanvankelijk gegeven toestemming van het hoofdcomité 
herinnert, zal men moeten toegeven, dat de tegenwerking van het 
hoofdcomité niet te rechtvaardigen is. Daarom heeft zijne excellentie 
de Gouverneur-Generaal, in zijn machtsbevoegdheid gebruik 
gemaakt van het recht dat hem de statuten en de beschikkingen van 
de wet van 22 januari 1892 verschaffen: hij heeft het hoofdcomité 
van zijn functies ontheven en mij de algemene werkzaamheden van 
het Rode Kruis toevertrouwd. 

Zo wordt het hoofdcomité thans vervangen door de “Centrale 
administratie van het Belgische Rode Kruis”, rue Royale 93 te Brussel. 



Ik breng deze verandering te uwer kennis en hoop dat het comité uit 
uw stad zijn taak zal begrijpen en zal bijdragen in het bieden van hulp 
aan ongelukkigen, in afwachting dat een nieuw hoofdcomité 
gevormd zal worden door personen die zich gewoonlijk met werken 
van openbare liefdadigheid bezig gehouden hebben. De commissaris, 
die ik in uw district als mijn vertegenwoordiger aangesteld heb, zal u 
natuurlijk de nodige inlichtingen verstrekken.” 

De Rode Kruisgedelegeerde van de 
Gouverneur-Generaal in België. 

Het Antwerpse comité van het Rode Kruis in België heeft het 
volgende geantwoord: 

“Het Antwerpse comité van het Belgische Rode Kruis heeft 
onmiddellijk van het begin van de oorlog af zijn plicht in algehele 
zelfstandigheid vervuld. Voordat de stad ingenomen was heeft het 
comité, dank zij de edelmoedigheid der Antwerpse bevolking, meer 
dan vierentwintig ambulances, tellende ruim vijftienduizend bedden, 
ingericht. Een belangrijk aantal gewonde en zieke militairen is 
verpleegd geworden, die samen 300.000 dagen van gastvrijheid 
genoten hebben. Dit alles is het werk geweest van edelmoedige 
mensenvrienden. 

Sedert de verovering van de stad heeft het comité de slachtoffers van 
de oorlog gesteund overeenkomstig hun behoeften. Het heeft alle 
binnen de forten gelegen gemeenten opgedragen voor een 
behoorlijke begrafenis van gesneuvelde soldaten te willen zorgen, 
alsmede voor het opvissen van de lijken van hen die verdronken zijn, 
teneinde epidemieën te voorkomen. Het heeft de Nete doen reinigen 
toen de publieke dienst er nog niet gereorganiseerd was. Talloze 
kadavers van paarden en andere beesten zijn verwijderd, en op die 
wijze is het uitbreken van besmettelijke ziekten voorkomen. 



Toen echter, ondanks alle voorbehoedsmiddelen, tyfusgevallen te 
Lier, Willebroek en Boom geconstateerd waren, zijn er door de 
zorgen van het comité vijftienduizend inspuitingen met serum 
gegeven. Maatregelen voor desinfectie werden overal toegepast. 
Een aantal toevluchtsoorden werd ingericht voor de ongelukkigen, 
die door het bombardement have en goed verloren hadden. Er is aan 
vierenvijftigduizend vluchtelingen huisvesting verleend. In 
verschillende gemeenten van de provincie heerste er groot gebrek 
aan linnengoed en dekens; het comité heeft voor toezending daarvan 
zorg gedragen. Een groot aantal apotheken in steden en dorpen zijn 
verwoest, doch door de waakzaamheid van het comité zo spoedig 
mogelijk gereïnstalleerd geworden. Om kort te gaan, overal waar 
hulp en liefdadigheid nodig was, is het comité tussenbeide gekomen. 
Wij hebben dus de overtuiging, dat wij niet op vreemde tussenkomst 
gewacht hebben voor het vervullen van onze plicht, en zijn bereid op 
de ingeslagen weg voort te gaan. 

Maar in dit werk van toewijding en zelfopoffering, gesteund door 
onze penningen en die van onze leden en inschrijvers, zijn wij niet 
geneigd onze volkomen onafhankelijkheid op te geven. 

Bovendien kunnen wij de statuten van het Belgische Rode Kruis niet 
schenden, noch ingrijpen in die taak welke bestemd is voor de 
burelen van weldadigheid aan de ene, voor de filantropische 
verenigingen aan de andere kant. Wij zouden zonder twijfel het ons 
gestelde doel voorbijstreven, indien wij ons bijvoorbeeld zouden 
gaan bemoeien met de strijd tegen de tuberculose, met de 
bescherming van kinderen, met werkloosheid. Indien deze werken 
van liefdadigheid verwaarloosd werden, zou uw tussenkomst 
volkomen begrijpelijk zijn, maar met genoegen mogen wij 
constateren, dat alle lichamen, die zich met de bestrijding van die 
maatschappelijke kwalen belast hebben, voortreffelijk georganiseerd 
zijn, en in alle opzichten functioneren, zonder dat enige tussenkomst 



van wie ook gevraagd is. De liefdadigheidsinstellingen, de civiele 
toevluchtsoorden, de talrijke filantropische verenigingen, de 
toewijding en de opofferende geest der Belgische bevolking hebben 
in alles voorzien. En toen de hulpbronnen voor het ogenblik niet 
toereikend waren, zijn neutrale volkeren met grote offervaardigheid 
ter hulp gekomen. De talrijke pogingen van de commissie “For Relief 
in Belgium”, van het “Nationale comité van hulp en 
levensmiddelenvoorziening” golden in het bijzonder het doel in deze 
circulaire aangegeven, en waarvoor geen andere regeling bestond, of 
waarvoor de bestaande regelingen gedesorganiseerd waren. 

Bovendien begrijpen wij niet in hoeverre het voor het Belgische volk 
nuttig zou kunnen zijn, alle bestaande organisaties omver te werpen. 
In plaats van goed te doen, zal men daardoor een groot aantal 
hulpgevenden verwijderen en onvruchtbaar maken de pogingen van 
allen die zich vrijwillig in het belang van hun landgenoten nuttig 
maken. 

Onze waardigheid en onze vaderlandslievende gevoelens verbieden 
ons een houding aan te nemen, die een kritiek zou doen vermoeden 
op de door het hoofdcomité van het Rode Kruis genomen besluiten, 
ter bevestiging waarvan men ons verzoekt: het grootste gedeelte van 
België te beschouwen als zijnde in staat van vrede, en wat in strijd 
met de waarheid zou doen veronderstellen dat in het land onze 
vrienden, onze landgenoten en wijzelf niet voldaan hebben aan de 
eisen van armenzorg. Welke ook onze rampen zijn, gij zult begrijpen 
dat wij de trots en het verlangen koesteren er zelf voor te zorgen”. 

Uit Havre wordt aan het Belgisch informatiebureau gemeld: 

Over de houding van de Belgische spoorwegarbeiders heeft minister 
Segers – Belgisch minister van spoorwegen, marine, post en telegraaf 



– belangrijke verklaringen afgelegd, die officieel de berichten komen 
bevestigen, welke sinds geruime tijd van Duitse dwang gewaagden. 

“De Duitsers”, verklaart minister Segers, “plaatsen onze 
spoorwegarbeiders en bedienden voor dit dilemma: verraad of 
honger; ofwel de vijand dienen, ofwel onthouding van alle hulp en 
steun, zo goed in geld als in voeding. 

“Allen, zonder aarzelen, hebben de weerstand gekozen. Deze 
plichtsbetrachting is een van de meest bewonderenswaardige feiten 
van deze oorlog. Ik had, nog voor mijn vertrek uit Brussel, een 
dienstorder uitgevaardigd, waarbij ik al de bedienden – 85.000 aan 
de spoorwegen en 25.000 aan de andere diensten van het 
departement – verbood zich ten dienste van de vijand te stellen, 
onder dit voorbehoud echter, dat zij moesten buigen voor dwang. 
Dat zij nu, ondanks dwang en geweld, standvastig blijven in hun 
weerstand, is het edele van hun houding. 

“Het doel van de Duitsers is tweeledig. De Duitse regering zou vrije 
beschikking willen krijgen over de 40.000 à 45.000 man, die nu door 
de spoorwegdienst worden in beslag genomen. Zij zou ook de dienst 
willen verbeteren. De exploitatie is haar niet meegevallen: 
verscheidene ongelukken heeft het Duitse bestuur al te boeken, 
veroorzaakt door zijn onbekend zijn met ons seinstelsel; 
ontsporingen aan de voet van hellingen dwingen haar de aflopende 
baanvakken te vermijden en grote omwegen te maken. 

“In werkelijkheid verlangen de Duitsers van ons spoorwegpersoneel, 
dat het door zijn medeplichtigheid een Duits legerkorps vrijheid van 
actie geeft en terzelfder tijd een snellere transportdienst voor de 
troepen verzekerd. 



“Op zulk een openhartige wijze spreken echter de afgevaardigden 
van generaal von Bissing niet, wanneer zij van ons personeel de 
hervatting van het werk eisen. Zij beginnen met slechts het 
hernemen van de arbeid in de werkplaatsen te verlangen. Dit is het 
geval te Gentbrugge, te Luttre en te Mechelen. Zij beweren, dat het 
materiaal, dat zij willen laten herstellen, uitsluitend voor de 
behoeften van de civiele bevolking zal dienen. Maar de arbeiders 
weten wat die verklaringen waard zijn. Trouwens een lid van mijn 
personeel, in wie ik het meeste vertrouwen heb, heeft mij verzekerd, 
dat namelijk te Luttre de machines, die men door onze werklieden 
wilde laten herstellen, juist van het type waren van diegene, welke 
voor zware transporten gebruikt worden. Daarbij bekennen de 
Duitsers zelf, dat het hervatten van de arbeid in de werkplaatsen 
slechts een eerste stap is, en dat zij hun soldatenpersoneel naar het 
front willen zenden. 

“Dit optreden van het Duitse bestuur is een nieuwe en onmiskenbare 
inbreuk op het internationaal recht. Met verontwaardiging en met de 
meeste energie protesteren wij ertegen. Ik hoop, dat de neutralen er 
niet ongevoelig voor zullen blijven. 

“Ik ben overtuigd, dat ons personeel zal volharden in zijn weigering, 
ondanks alles. In sommige steden, namelijk te Brussel, heeft de 
Duitse overheid verboden, niet alleen aan de spoorwegarbeiders hun 
salaris of enige geldelijke steun uit te betalen, maar zelfs hun de soep 
voor werklozen uit te delen. Men wil ze uithongeren! Het is niet te 
ontkennen, dat de Duitsers zodoende een gevaarlijk spel spelen: men 
drijft niet ongestraft een 100.000 arbeiders tot hongersnood. 

“In ieder geval geven de spoorwegarbeiders, die in het land gebleven 
zijn, een prachtig voorbeeld van waardigheid, van standvastigheid en 
van morele grootheid, die de weerga is van de heldenmoed van ons 
leger.” 


